
آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: با 
کنار رفتن آیت ا... سید حسن خمینی از رقابت 
انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم، حالا راه 
اجماع برای اصلاح طلبان از همیشه دشوارتر 
شده است. دیگر گزینه های توافق اصلاح طلبان 
نتخابات نیز هنوز موضع  برای نامزدی در ا
رسمی خود را درباره ثبت نام در انتخابات اعلام 
نکرده اند اما محمدجواد ظریف اعلام کرده در 
انتخابات حضور پیدا نخواهد کرد. با این حال 
1400 یکی از دشوارترین رقابت ها برای جریان 
اصلاحات خواهد بود. جلیلی نیز اندک اندک 
در حال خودنمایی برای نامزدی در انتخابات 

ریاست جمهوری است.
 اصلاحات ناامید می شود

پیش بینی ناپذیر بودن، یکی از صفات سیاست 
در ایران است. نامزدی آیت ا... سید حسن خمینی 
در انتخابات منتفی شده است؛ موضوعی که 
می تواند تغییرات بسیاری در چینش نامزدهای 
انتخاباتی در خرداد سال جاری ایجاد کند. روز 
گذشته سایت جماران خبری به نقل از سیدیاسر 
خمینی منتشر کرده که در آن گفته شده است: 
»رهبر انقلاب در شرایط فعلی حضور سیدحسن 
خمینی در انتخابات ریاست جمهوری را به صلاح 
ندانسته و از او خواسته به این عرصه ورود نکند.« 
پاسخ سیدحسن خمینی به این درخواست مثبت 
بوده و گفته قطعا کاندیدا نخواهد نشد. همین 
امر سبب می شود که یکی از گزینه های اصلی 
جریان اصلاحات برای نامزدی در انتخابات کنار 
گذاشته شود و آرایش احتمالی انتخابات به تغییر 

نیاز داشته باشد.
 خیلی ها گفتند نمی آیم

محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه ایران، 
که دیگر گزینه اصلاح طلبان برای نامزدی در 

انتخابات بود، بارها اعلام کرده در انتخابات نامزد 
نخواهد شد. این تحلیل شایع است که ظریف بنا 
دارد با تکذیب احتمال نامزدی خود در انتخابات 
ریاست جمهوری فشارها را تا زمان مشخص شدن 
نتیجه مذاکرات وین به تعویق بیندازد. مذاکرات 
وین، نتیجه دور جدید مذاکرات هسته ای ایران 
را مشخص خواهد کرد و حاصل 8 سال کار 
دستگاه سیاست خارجی ایران با محوریت 
ظریف به آن گره خورده است. در صورتی که 
مذاکرات برجامی به نقطه قابل قبولی رسیده 
و بخشی از تحریم های ایران برداشته شود، 
این احتمال وجود دارد که با افزایش محبویت 
وزیر امور خارجه، مسیر او برای کسب جایگاه 
ریاست جمهوری هموارتر شود. روز گذشته 
حسن بیادی، فعال سیاسی اصولگرا در گفت وگو 
با نامه نیوز درباره قسم محمدجواد ظریف برای 
نامزد نشدن در انتخابات ریاست جمهوری اظهار 
کرد: »خیلی ها در دوره های قبل مثل آقای ظریف 
گفتند »نمی آیند« اما در نهایت برای انتخابات 
ریاست جمهوری ثبت نام کردند، پس معتقدم 
نباید قسم ظریف را جدی گرفت؛ همانطور که 
قبلا گفتم ظرفیت او کمتر از افراد دیگر مطرح 
در انتخابات نیست.« با این وجود تا کنون هیچ 
ادعایی مبنی بر حضور در ظریف در انتخابات از 
سوی او یا نزدیکانش منتشر نشده است. ظریف 
پس از سید حسن خمینی گزینه اجماع ساز 
دیگری بود که اصلاح طلبان می توانستند به آن 

دل ببندند.
 پزشکیان، عارف و هاشمی

در میان اصلاح طلبان گزینه های دیگری نیز 
مطرح هستند. مسعود پزشکیان، محمدرضا 
عارف و محسن هاشمی رفسنجانی چهره های 
مطرح جریان اصلاحات هستند که هنوز به 

صورت رسمی نامزدی خود را در انتخابات اعلام 
ند. تنها سیاستمدار اصلاح طلبی که  نکرده ا
نامزدی خود را در انتخابات به صورت رسمی 
اعلام کرده، مصطفی کواکبیان است. کواکبیان 
نیز در شرایط کنونی در انتظار اجماع جریان 
اصلاحات به سر می برد. با این شرایط جریان 
اصلاحات از همیشه بیشتر در تنگنا قرار گرفته 
است. اگرچه در جریان مقابل یعنی اصولگرایان 
نیز وضعیت چندان به سامان نیست، اما نگرانی از 

حذف یا رد صلاحیت این نامزدها جدی نیست.
 روسای قوا در قامت نامزد انتخابات 

براهیم رئیسی که حالا نگران رقابت  سید ا
دوگانه نیست، اصلی ترین چهره اصولگرایان 
ارزیابی می شود. رئیس دستگاه قضا تا کنون 
برای نامزدی در انتخابات اعلام آمادگی نکرده 
اما شوراهای وحدت و ائتلاف اصولگرایان بر 
حضور او برای نامزدی در انتخابات تاکید دارند. 
اجماع بر شخصیتی که یک بار در سال 96 بر او 
اجماع شد، ساده تر از انتخاب شخصیتی است 
که رزومه انتخاباتی ندارد. ضمن اینکه سایر 
 . . . چهره های انتخاباتی اصولگرا مانند عزت ا
ضرغامی، سعید محمد و برخی افراد کمتر آشنا، 
چندان مورد استقبال اصولگرایان نیستند. تنها 
شخص دیگری که شرایط تقریبا مشابهی با 
رئیسی دارد، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس 
شورای اسلامی است. در روزهای اخیر دو نماینده 
سرشناس مجلس در انتخابات نامزد شده اند و به 
نظر می آید، قالیباف به جای حضور در پاستور از 

دوستان خود در این مسیر یاری خواهد گرفت. 
  اصولگرایان لاریجانی را قبول دارند

اگرچه علی لاریجانی از ماه ها قبل برای نامزدی 
در انتخابات ریاست جمهوری مطرح شد، نه تنها 
خود در این باره اظهارنظری نکرد، بلکه بسیاری از 

چهره های دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا، او را از 
خود ندانستند. با این حال به نظر می رسد، ورق در 
حال برگشتن است. روز گذشته حمیدرضا ترقی، 
عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی در 
گفت وگو با برنا تصریح کرد: »برخی از اصولگرایان 
لاریجانی را قبول دارند و او قطعا در این طیف 
مورد حمایت است.« ترقی همچنین درباره 
سعید جلیلی گفت: »جلیلی امروز در افکار 
عمومی موقعیت بالایی ندارد و مورد توجه جامعه 
نیست، ولی برخی از وزرای احمدی نژاد در این 
سال ها بیشتر در آنتن بودند؛ مثل آقای عباسی و 
آقای نیکزاد و آقای حاج بابایی، که ضمن تفاوت 
موضع با احمدی نژاد بیشتر در رسانه ها مطرح 
بودند. البته نمی شود گفت این افراد پایگاه رای 
قدرتمندی دارند؛ مگر آقای احمدی نژاد از آنها 
حمایت کند و بتوانند با رای بالاتری در انتخابات 

رقابت کنند.«
  رئیسی نیاید، جلیلی می آید

نامی که این روزها باید بیشتر بدان توجه 
کرد، سعید جلیلی است. جلیلی که به عنوان 
طراح دولت سایه شناخته می شود، نام آشنای 
این روزهای انتخابات است. اخیرا سید حسین 
انتخابات سعید  رئیس ستاد  نقوی حسینی، 
تهران در  استان  جلیلی در شهرستان های 
انتخابات سال 9۲، درباره حضور سعید جلیلی 
در انتخابات ریاست جمهوری 1400 به باشگاه 
خبرنگاران جوان گفت: »با توجه به اینکه 
جلیلی در انتخابات سال 9۲ حضور داشت و 
رای خوبی هم به دست آورد، آمادگی نامزدی 
برای حضور در ریاست جمهوری 1400 را هم 
دارد، اما تمامی گزینه ها در جریان اصولگرا 
منتظر حجت الاسلام و المسلمین سید ابراهیم 
رئیسی هستند تا ببینند موضع انتخاباتی وی 
چیست. اگر سید ابراهیم رئیسی، نامزد شود و 
به انتخابات بیاید، نامزدهای اصولگرایان و سعید 
جلیلی از او حمایت خواهند کرد، در غیر این 
صورت فکر می کنم جلیلی وارد میدان خواهد 
شد. اگر حجت الاسلام و المسلمین  رئیسی به 
انتخابات ریاست جمهوری بیاید، مورد اجماع 
اصولگرایان است و با توجه به اینکه سعید جلیلی 
هم برنامه دارد و هم دولتش را آماده کرده و هم 
جزو با برنامه ترین گزینه هاست در صورت حضور 
سید ابراهیم رئیسی از او حمایت می کند. اگر 
حجت الاسلام و المسلمین  رئیسی به انتخابات 
بیاید، جبهه پایداری نیز از او حمایت می کند 
و اجماع خوبی در اصولگرایان به وجود خواهد 

آمد.«
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a r m a n m e l i . i r سخنگوی قوه قضائیه:
 پرونده آزاده نامداری 

گفت و گــــوجنایی نیست
علی بیگدلی در گفت و گو با »آرمان ملی« مطرح کرد:
اسرائیل؛ ناكام در شكست مذاكرات

سخنگوی قوه قضائیه با بیان اینکه احیای بیش 
از دو هزار واحد تولیدی و صنعتی در دوسال دلیل 
روشنی بر عملکرد قوه قضائیه است، گفت: برخی 
از توئیت بازان و افراد شاغل در مناصب حکومتی 
به جای همراهی و تلاش در جهت حمایت از تولید 
و ارائه گزارش عملکرد نهاد متبوع خود عملکرد 
قوه قضائیه را زیر سوال بردند. اهم اظهارات 

غلامحسین اسماعیلی در ادامه آمده است:
به رعایت  اهتمام جدی   99  در سال 
دستورالعمل های بهداشتی در فضای زندان ها 
داشتیم. در یک ساله کرونا در هر روز حداقل ۵0 
هزار نفر از زندانیان در مرخصی بودند و در ایام 
اوج کرونا عدد مرخصی زندانیان از 100 هزار نفر 
هم تجاوز کرد. در سال 99، 1۵ هزار و ۳00 نفر 
از محکومین مشمول عفو رهبری شدند، که این 
عدد در مقایسه با 98، 86 درصد رشد داشته و در 
مقایسه با 9۷، 418 درصد رشد داشته است. ۲۲۵ 
نفر از محکومان امنیتی در سال 99 مورد عفو 
رهبری قرار گرفتند که برخی از آنها اغتشاشات 
آبان 98 و فتنه بنزینی بودند و 10۳ نفر هم از اتباع 
خارجه در سال 99، مورد عفو قرار گرفتند که در 
آستانه سفر رئیس قوه قضائیه به عراق آزاد شدند.

  )فیلترینگ کلاب هاوس(: این موضوع را 
بخشی از حوزه فضای مجازی می دانیم. فضای 
مجازی نیازمند مدیریت و ساماندهی است و 
مکررا ما و رهبر انقلاب از رها شدگی فضای مجازی 
انتقاد کردیم. حتما همانگونه که فضای حقیقی 
و زمینی و آبی و دریایی و گمرکات ساماندهی 
می شوند فضای مجازی هم  نیازمند مدیریت است. 
این مسئولیت به عهده دولت و وزارت ارتباطات 
است و چنانچه در انجام وظایف قصور کردند باید 
پاسخگو باشند. ما هم  در این مسیر موضوعات را 

تعقیب می کنیم.
  )مسمومیت یا قتل آزاده نامداری(: آنچه 
به نوعی در رسانه ها تکذیب شد ناظر بر این بود 
که نظریه پزشکی واصل نشده و خبری منتشر 
شد در رابطه با پزشکی قانونی، در حالی که 
نظریه پزشکی واصل نشده و تا امروز بررسی های 
قضایی و پزشکی قانونی جنایی بودن این موضوع 
را  منتفی کرده است و پرونده جنایی نیست و 
با توجه به بررسی ها در سایر جهات در فضایی 
مبتنی بر نظر پزشکی قانونی قاضی تصمیم لازم را 
اتخاد خواهد کرد و اجازه دهیم که فضای جامعه 
آرام باشد و الان که جنایتی  در کار نبوده باید نظر 

پزشکی قانونی ارائه شود.
  )آخرین وضعیت پرونده شکایت سرباز 
راهور از نماینده مجلس(: این پرونده منتهی به 
صدور کیفرخواست و به دادگاه ارسال شده است 

و به زودی جلسات دادگاه آن برگزار خواهد شد.
  )آخرین وضعیت پرونده امامی(: به لحاظ 
اینکه از منظر دادگاه پرونده توام با نقایص بود ، 
دادگاه تصمیم موارد نقص پرونده را به جای ارجاع 
به دادسرا توسط دادگاه برطرف کند و پرونده 
مسیر قضایی را  طی کند و الان روزهای پایانی 
رفع نقص پرونده است و  با برطرف نقایص جلسات 
ادامه می یابد.  دادگاه هم غیرعلنی  نیست و علنی 
است و بارها گفتیم  بین علنی بودن دادگاه و 

انتشار جزئیات دادگاه فرق است .
 )رسیدگی به پرونده مفاسد اقتصادی(: 
جزو  اقتصادی  مفاسد  به  رسیدگی  موضوع 
اولویت های ما بوده، هست و خواهد بود و در راه 
مبارزه با مفاسد اقتصادی کوتاه نیامده ایم و در 
آغازین روزهای سال 1400 رسیدگی به پرونده 
حسن میرکاظمی مشهور به رعیت آغاز شد و این 
بیانگر آن است که قوه قضائیه موضوع رسیدگی به 
پرونده های مفاسد اقتصادی را با جدیت دنبال 
می کند. با تمدید استجازه مقام معظم رهبری در 
نیمه دوم سال 99، قوه قضائیه ۲04 پرونده مربوط 
به مفاسد اقتصادی را با 1۲۵ متهم رسیدگی 
کرد که از این پرونده ها 1۲1 پرونده رسیدگی و 
مختومه شدند و مجموعه پرونده های رسیدگی 

شده در سال گذشته بیش از ۲۲1 پرونده است.
  )سرنوشت پرونده میلاد حاتمی(: این 
پرونده در دادسراست و تحقیقات مقدماتی آن 
در حال انجام است  و  تحقیقات  به پایان نرسیده 
است  و ان شاءا... بعد از تکمیل تحقیقات نتایج آن 

اعلام خواهد شد.
 ) گزارش نمایندگان مجلس درباره استنکاف 
نمایندگان مجلس  قانون(:  از  رئیس جمهور 
مکاتبات متعددی را در روزهای اخیر در ارتباط 
با موضوعات مشابه داشتند. نمایندگان مجلس 
علاوه بر مکاتباتی که انجام می دهند می توانند از 
ابزارهای قانونی در اختیار خودشان مانند سوال و 
تحقیق و تفحص بهره بیشتر بگیرند و این ابزارها 
می تواند به بهبود شرایط کمک کند.  خیلی 
به دنبال مچ گیری نیستیم.  مواردی که به قوه 
قضائیه می فرستند اگر توام با اسناد و مدارک و 
دلایل کارشناسانه باشد ما را در فرآیند رسیدگی 
کمک می کند.                                    ادامه در صفحه 6

معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهوری در توییتی نوشت: دیدار لاوروف با 
رئیس جمهور روحانی پایان یافت؛ در موضوع احیای برجام، روسیه موضع همسانی با ایران 
دارد و در مذاکرات وین، دقیقا در کنار ایران ایستاده. آنها خواهان لغو تحریم ها و همچنین 
مخالف افزودن موضوعی خارج از برجام به مذاکرات هستند. علیرضا معزی اظهار کرد: اما 
به جز احیای برجام، موضوع واکسن نیز مورد توجه روحانی در گفت وگو با لاوروف بود و 
رئیس جمهوری از تولید مشترک واکسن اسپوتنیک در ایران استقبال کرد. توافق تولید 
مشترک، با توجه به موفقیت واکسن روسی، می تواند چشم انداز واکسیناسیون عمومی 
در ایران را روشن تر سازد. معزی تصریح کرد: تأمین واکسن و همچنین شفافیت روند 
واکسیناسیون از تأمین تا توزیع، دغدغه  جدی رئیس جمهوری در این روزهاست؛ آنچنان که 
روحانی در یک ماه گذشته، سه بار دستور ایجاد سامانه  شفافیت در واکسیناسیون را یادآور 

شده است. هم اینک وزارت خارجه در خط مقدم تأمین واکسن خارجی است.

استقبال روحانی از تولید مشترک 
واكسن اسپوتنیک در ایران 

گـــــــزارش

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
در این روزها آن چیزی که پیرامون 
گفت و گوهای وین مطرح مـی شود 
این است که آمریکا و ایـــران هر دو 
می خواهنــد به نحـــوی به توافق 
بازگردند که البته در راستای منافع خودشان باشد. در این 
حین حمله به نیروگاه نطنز آن چیزی بود که اما و اگرهای 
زیادی را در میانه مذاکرات به وجود آورد و بعضا از این 
اقدام برای اخلال در مذاکرات یاد شد و برخی نیز این 
اقدام صهیونیست ها را خط و نشان آنها برای بایدن قلمداد 
کردند اما لزوما مانعی برای دیپلماسی نخواهد شد. شبکه 
هسته ای ایران پیش از این نیز مورد حمله قرار گرفته بود 
و با این وجود، دو طرف آمریکا و ایران توانستند به توافق 
هسته  ای دست یابند. مشخصا اروپا نیز از این پس این 
نگرانی را دارد که مساله بازرسی پس از چنین اقدامی 
همچنان پابرجا خواهد بود و خواهد توانست آنطور که 
باید به انجام برسد یا خیر. ایران تا همین الان هم مقررات 
بازرسی ها را محدود کرده است. آژانس بین المللی 
انرژی اتمی که مسئول این بازرسی هاست، درباره برخی 
عدم همکاری ها با ایران در تماس بوده است. اینکه برنامه 
هسته ای ایران از این پس چگونه پیش می رود یک مساله 
است و اینکه آنها را برای بازرسی های منظم باز کند یک 
مساله دیگر است، اما شاید در این میان باز هم تنشی 
سیاسی روی دهد و اعضای برجام برای بازرسی از مراکز 
ایران سختگیری هایی را در دستور کار قرار دهند. در 
راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت و  گویی با 
علی بیگدلی، کارشناس مسائل بین الملل داشته است که 

در ادامه می خوانید.
 تاثیر اتفاقات نطنز بر روند دیپلماسی در این 

روزها چه خواهد بود؟
خرابکاری در نطنز تاثیر منفی بر مذاکرات نمی گذارد 
و نباید در این خصوص نگران بود. ایران نباید مغلوب این 
شرایط شود و باید همانند جلسات اخیر، در جلسات هفته 
آینده حاضر شویم و نباید به هیچ وجه این دو موضوع را به 
یکدیگر مرتبط کرد. شرایط جامعه ما به گونه ای است که 
باید همواره بر حفظ صلح و آرامش تاکید کنیم و نباید در 
دام برخی کشورها خود را گرفتار کنیم. رژیم صهیونیستی 
یک مسیری را ترسیم کرده است و می خواهد ایران را به 
درون آن بکشد و ما نباید به این امر تن بدهیم. ایران 
باید تمرکز خود را روی برجام گذاشته زیرا بزرگ ترین 
معضل ما امروز مسائل اقتصادی است و باید روی این 
موارد تمرکز کنیم. رژیم صهیونیستی به دنبال این است 
که مواردی را به برجام اضافه کند و حداقل انتظار آنها 
این است که این رژیم و کشورهای عربی نیز در برجام 

دخیل شوند.
 ایران باید در این حین به چه مواردی توجه 

داشته باشد؟
باید توجه کرد که ادامه مذاکرات بزرگ ترین شکست 
برای صهیونیست هاست و باید در همین راستا نیز گام 
برداریم. آنچه به نظر می رسد امروز مذاکرات را به نتیجه 
نمی رساند، سطح بالای انتظارات ایران است. ایران باید 
هوشمندانه عمل کند و نباید به گونه ای گفت و گوها پیش 
رود که فرصت ها از بین رود. مشخصا ایالات متحده 
نمی تواند امروز تمامی تحریم ها را علیه ایران لغو کند. 
باید توجه داشت که زمانی برجام عملیاتی شود دیگر 
مانعی جز عدم حضور ایران در FATF وجود ندارد و 
باید روی این مورد نیز تمرکز کرده و هر چه سریع تر 
این مشکل را نیز برطرف کنیم. رغبت به سرمایه گذاری 
در ایران و ورود ارز و پول های ایران امروز در گرو همین 
موارد است و تا زمانی که ما این خودتحریمی ها را ملغی 
نکنیم نمی توانیم از مزایای گفت و گوها و برجام به صورت 
کامل بهره مند شویم. ایران در واکنش نشان دادن نیز باید 
هوشیارانه عمل کند تا طرف های مقابل مظلوم نمایی 
نکنند و همه تقصیرها به گردن ایران بیفتد. ایران باید 
در ابتدا برجام را در اولویت قرار دهد و به فکر حل و فصل 
آن باشد سپس به سراغ موارد دیگر رود. ایران نباید سطح 
انتظارات خود را به بالاترین حد ممکن رساند، بلکه باید 
این عرصه را نیز مدیریت کند. حل و فصل برجام می تواند 
دریچه ای باشد تا ایران به سایر موفقیت های لازم نیز 
دست یابد و بیش از پیش ایران را از تنگنا خارج کند. این 
اتفاق با رفتن ترامپ آغاز شده است و ایران ضرورت دارد 
امروز از این فرصت استفاده کند و هوشمندانه گام های 
بعدی خود را بردارد. قطعا هیچ کشوری جز خودمان 

امروز نمی تواند شرایط را سخت تر کند.
 فارغ از این تنش ها به نظر شما مذاکرات وین، 

نتیجه مثبت در پی خواهد داشت؟
در چارچوب  که  پذیرفته  اند  واشنگتن  و  تهران 
گفت  و گوهای وین هر یک به نوعی مشارکت کنند. دو 
طرف در طول ماه  های گذشته دست  کم انتظارات و 
حداقل و حداکثر خواسته  های یکدیگر را ارزیابی کرده اند 
و با یک برنامه و نقشه راه برای راضی کردن طرف مقابل 
به پذیرش خواسته  ها وارد این ساز و کار شده  اند. علاوه بر 
نفس شکل  گیری سازوکار دیپلماسی در وین، باید این را 
هم در نظر داشت که هم نمایندگان ایران و هم نمایندگان 
آمریکا گفت و گوهای جاری را مثبت توصیف می کنند که 
خود یک نشانه مثبت در مورد احتمال نتیجه  بخش بودن 
رایزنی های فنی و کارشناسی در مورد بازگشت طرفین 
به تعهدات برجامی است. نکته مثبت دیگر در مورد این 
دور از مذاکراتی که در قالب کمیسیون مشترک برجام، 
به اضافه نشست های کارشناسی و فنی برای زمینه  سازی 
اجرای تعهدات و بازگشت آمریکا به برجام آغاز شده 
است، این است که هیات ایرانی برای گفت وگو و رایزنی 
با مقام های کشور به تهران بازمی گردد. این یک نشانه 
دیگر است که انتظارات و نقشه راه برای بازگشت به 
تعهدات تبادل شده است و طرفین برای پذیرش یا ارائه 
نظر اصلاحی باید وقت بیشتری بگذارند و نتیجه را در 
مذاکراتی که دوباره از هفته آینده آغاز می شود در اختیار 

یکدیگر قرار دهند.

 خرابکاری در نطنز تاثیر منفی بر مذاکرات نمی گذارد

آرمان ملی - مطهره شفیعی: »مواضع معاون سیاسی سپاه 
موضع کل سپاه است«. همین یک جمله نماینده ولی فقیه در 
سپاه کافی بود تا سعید محمد به یقین برسد باید با رویای رسیدن 
به پاستور خداحافظی کند! سعید محمد، سردار جوانی است که 
تنها ریاستش بر قرارگاه خاتم الانبیا سبب شده بود برخی نامش 
را بشنوند اما کمتر شخصی تصور می کرد روزی این سردار جوان 
در ذهن خودش جلوس بر کرسی ریاست جمهوری را ترسیم کند. 
روزی خبر رسید که او از ریاست قرارگاه خاتم استعفا داده است و 
دلیلش کاندیداتوری او برای ریاست جمهوری عنوان شد؛ اما سردار 
جوانی برگه دیگری را رو کرد و   14 فروردین خبرگزاری فارس 
گفت وگویی با سردار یدا... جوانی، معاون سیاسی نماینده ولی فقیه 
در سپاه منتشر کرد که در آن دلیل منفک شدن سعید محمد از 
فرماندهی قرارگاه خاتم الانبیا، تخلف عنوان شده بود. سردار جوانی 
با بیان اینکه سپاه با ورود پاسداران به عرصه انتخابات بدون طی 
مراحل قانونی مخالف است، گفت: منفک کردن سعید محمد از 
مسئولیت فرماندهی قرارگاه سازندگی خاتم به دلیل همین تخلف 
و رعایت نکردن مقررات از سوی ایشان بوده است. این اظهارات 
با واکنش هایی مواجه شد؛ چنانکه دفتر سعید محمد به اظهارات 
سردار جوانی واکنش نشان داده است. در این بیانیه آمده او مرتکب 
هیچ تخلفی در فعالیت های انتخاباتی خود نشده »تا جایی که ایشان 
برای استعفای خود دلیلی همچون عدم شائبه حمایت و استفاده از 
موقعیت مسئولیت فرماندهی قرارگاه خاتم الانبیای سپاه را عنوان 
کرده است.« البته چندی بعد ادعا شده دفتر سعید محمد جوابیه ای 
صادر نکرده اما به هر حال سخنگوی سپاه به اظهارات جوانی واکنش 
نشان داده است. سردار رمضان شریف گفت: »هر کس می گوید 
تخلف بوده باید متقن و دقیق بگوید چه تخلفی بوده است. برداشت 
یک معاون سپاه این بوده که تخلف صورت گرفته، اما نظر رسمی 
سپاه ممکن است این نباشد. شاید برداشت آقای جوانی این بوده؛ 
ممکن هم هست آقای جوانی اصل حرفش را تکذیب کند.« زمانی 
که از سردار شریف سوال شد، سردار جوانی مسئول سیاسی دفتر 

نمایندگی ولی فقیه در سپاه هستند یا معاون کل سپاه؟ پاسخ داد: 
»آقای جوانی معاون سیاسی در حوزه نمایندگی است. عنوان دقیق 
ایشان معاونت سیاسی حوزه نمایندگی ولی فقیه در سپاه است. 
تعابیری که ما در سازمان داریم همین معاونت سیاسی است. تحلیل 
شما به عهده خودتان است. سپاه هیچ کاندیدایی را تایید یا تخریب 
نمی کند و وظیفه خود را مطابق قوانین جاری کشور انجام می دهد. از 
جمله این وظایف دعوت از مردم برای حضور حداکثری در انتخابات، 
کمک به برقراری امنیت در انتخابات و هر چیزی است که قانون به 
سپاه در انتخابات اجازه داده است. این موضع مشترک فرماندهی 
کل سپاه، نمایندگی ولی فقیه و سازمان حفاظت اطلاعات سپاه که 
سه حوزه کاری سپاه هستند، است. مجموعه سپاه به دنبال مصداقی 
)در انتخابات( نیست و این یک حرف صریح شفاف قانونی، شرعی 

و دقیق است.«
 پایان رویای ریاست جمهوری 

روز گذشته نماینده ولی فقیه در سپاه تیر آخر را به رویاهای 
سردار محمد زد. حجت الاسلام حاجی صادقی، نماینده  ولی فقیه 
در سپاه گفت: از مجموعه معاونت سیاسی به ویژه برادر با سابقه 
و ارزشمند سردار دکتر جوانی تقدیر و تشکر می کنم؛ هم زحمت 

تدوین دکترین رفتار سیاسی سپاه را کشیدند و هم در 
چارچوب آن عمل کردند و موفق هم عمل کردند. در 
مسائل سیاسی هماهنگی خوبی در سپاه وجود دارد و 
آنچه معاون سیاسی اعلام می کند، همان چیزی است که 

مجموعه سپاه و نمایندگی ولی فقیه به عنوان متولی این 
امر درباره آن اتفاق نظر دارند. حجت الاسلام والمسلمین 

عبدا... حاجی صادقی مشارکت را بهترین راه تغییر برای 
حل مشکلات دانست و تأکید کرد مشارکت 

حداکثری مردم در پای صندوق های رأی 
راه حل قوی شدن کشور و عبور از موانع 
و مشکلات پیش روی نظام جمهوری 

اسلامی است.

  دلخوشی دلواپسان به رای سردار دلواپس
اظهارات و مواضع مسئولان سپاه درباره سعید محمد چنان است 
که تصور نمی شود رای بالایی کسب کند، اما با این حال گروه اقلیتی 
هستند که بر کاندیداتوری و کسب رای او تاکید دارند که به نظر 
می رسد هدف اصلی این اقلیت نه حمایت از سعید محمد؛  بلکه بر هم 
زدن فضای انتخاباتی است. به عنوان نمونه یک روز پیش از اظهارات 
نماینده ولی فقیه در سپاه بود که برخی سایت های دلواپس نوشتند: » 
در طول چند ماه گذشته و بعد از هجمه های گسترده برخی از چهره های 
اصولگرا و اصلاح طلب علیه سعید محمد ، بنابر اخبار واصله گروه های 
مختلف مردمی، اقشار و اصناف ضمن تهیه طومارهایی در کل کشور 
، حمایت خود را از سعید محمد و دعوت از وی برای حضور در صحنه 
انتخابات آغاز کردند.«  روز گذشته همچنین برخی سایت ها مدعی 
گزارشی یک روزنامه آلمانی درباره سعید محمد شدند که در این خبر 
آمده بود: » روزنامه آلمانی راینیشه پسُت در یک مقاله به معرفی سعید 
محمد، فرمانده سابق قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا و یکی از کاندیداهای 
احتمالی  ریاست جمهوری در ایران پرداخت و نوشت: »جوان، رادیکال، 
رئیس جمهور؟« رپورتاژ آگهی این روزنامه آلمانی برای سعید محمد 
و حمایت برخی براندازان خارج نشین مانند حشمت رئیسی و امید دانا 
در شبکه های اجتماعی باعث ارتقای جایگاه سعید محمد در فضای 
مجازی شده است.« برخی دلواپسان هم هنوز از سعید محمد حمایت 
می کنند، مانند علی قلهکی که مدعی است: »بدنه میانی و پایین سپاه 
از لحاظ جایگاه کادری، توده ای از نیروهای انقلابی حامی او هستند و 
همچنین با توجه به نقش موثر محمد در پرونده یاس عده ای از مردم که 
مباحث عدالت خواهی را پیگیری می کنند از او حمایت خواهند کرد.«  
این اصولگرای دلواپس درباره اینکه احتمال دارد بار دیگر حملاتی به او 
وجود داشته باشد آینده فکری او در برابر این رفتارها چه خواهد 
بود هم می گوید: »کسانی که از پرونده یاس و رسیدگی آن 
زخم خوردند، جدی ترین دشمنان سعید محمد هستند 

و خواهند بود.«
 در نهایت 

سعید محمد می داند شانسی برای جلوس بر کرسی 
ریاست جمهوری ندارد و اگر کاندیدا نمی شد می توانست 
جایگاه خود را حفظ و موضوع تخلفات او علنی 
نمی شد. اکنون او دو راه دارد؛ نخستن اینکه 
از کاندیدا شدن منصرف شود و دیگر اینکه 
کاندیدا شود اما بداند پس از شکست در 

انتخابات خرداد منزوی خواهد شد.

نماینده ولی فقیه در سپاه: مواضع معاون سیاسی سپاه موضع کل سپاه است  

دفترسياسي سپاه دربرابرسعيد محمد
   سعید محمد؛ خداحافظی با رویای پاستور یا انزو پس از خرداد

»آرمان ملی« از چینش نامزدهای انتخاباتی گزارش می دهد    دادگاه »عنابستانی« به زودی برگزار می شود

معضل اجماع سازی در جریانات 
سیاسی تشدید شد

  مرد دولت سایه به انتخابات می آید؟
  سید حسین نقوی حسینی:

سعید جلیلی دولتش را آماده کرده است


